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رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی  در سمینار کیش مطرح کرد؛ 

تفکیک نظام اقتصادی مناطق آزاد از سرزمین اصلی ضروری است

سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش در سمینار یک روزه الزامات توسعه مناطق آزاد مطرح کرد:

تاکید بر 5 محور اصلی  برای دست یابی و 
تحقق  اهداف و برنامه های  مناطق آزاد 

اقتصاد کیش - سمینار یک روزه الزامات توسعه 
مناطق آزاد و برنامه هفتم توســعه کشــور با توجه به 
ویژگی ها، فرصت ها، پتانســیل ها و ظرفیت هایی که 
در این مناطق وجود دارد؛ پنج شــنبه گذشته  در سالن 
رازی مرکز همایش های بین المللی کیش برگزار شد.

به گزارش اقتصاد  کیش، سعید پورزادی، در این 
نشســت گفت: برنامه توسعه پلتفرمی است که پیش 
روی توسعه اقتصادی کشــور به ویژه مناطق آزاد که 
بیشتر آن در مناطق صفر مرزی واقع شده اند قرار گرفته 

است.
وی در خصوص ســرزمین هایی کــه به دلیل 
ویژگی های خاص از همان برنامه اول توسعه، فعالیت 
خود را آغاز کردند، افزود: برای تجزیه و تحلیل میزان 
موفقیــت مناطق آزاد در برنامــه اول تا برنامه هفتم بر 
اساس پلتفرمی که در توسعه اقتصادی مناطق آزاد است 

می توانیم به یک سری اعداد کمی و کیفی برسیم.
به گفته پورزادی با بررسی انجام شده؛ در برنامه 
ســوم توســعه تا حدودی مناطق آزاد موفق تر عمل 
کردند. وی توســعه منطقه و تاثیر آن در اقتصاد ملی را 
یکی از ویژگی های مناطق آزاد برشمرد و گفت: میزان 
تاثیر گذاری آن بر اساس اهدافی که در برنامه تعریف 
شــده است نیازمند برگزاری نشست های تخصصی، 
برنامــه ریزی های مدون و همــکاری میان دولت و 

مجلس است.
سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش ویژگی های 
جغرافیایی مناطق آزاد را از برنامه ها و محورهای اصلی 
ســمینار یک روزه الزامات توسعه مناطق آزاد و برنامه 
هفتم توسعه کشور عنوان کرد و اظهار داشت: اقتصاد 
دریا که با مشــارکت و سرمایه گذاری بخش داخلی و 
خارجی تحقق می یابد به عنوان ژئوپلوتیکی واقع شده 
در نقاط مرزی و پتانسیل های سرزمینی این مناطق در 

برنامه هفتم توسعه کشور به آن اشاره شده است.
سعید پورزادی با اشــاره به موضوع دیپلماسی 
اقتصادی که در مناطق آزاد مغفول مانده و بیشتر مورد 
گلایه ســرمایه گذارانی اســت که داخل مناطق آزاد 
هستند، اظهار داشت: همواره این دیپلماسی مورد انتقاد 
فعــالان اقتصادی مناطق آزاد بوده و هنوز به یک دایره 
سرمایه گذاری خارجی در ساختارهای خود نرسیدیم.

پورزادی جهت گیری سرمایه گذاری ها با استفاده 
از اعتبارات بانکی به سمت فعالیت های مولد را یکی 
از موضوعات مهم این نشســت برشمرد و افزود: در 
معاونت علمی، فناوری و اقتصادی ریاست جمهوری 
یــک کارگروه ویژه ای با محوریت فعالیت های مولد 
تشــکیل خواهد شد تا بتوان به یک الگوی مناسبی در 
زمینــه نظام بانکی در داخل مناطق آزاد از جمله منطقه 

آزاد کیش که از ظرفیت بســیار خوبی برخوردار است  
دست یافت.

وی موضوع مقررات و قوانین را از دیگر مباحث 
مهم مطرح شــده در این نشســت عنوان کرد و گفت: 
ضابطــه هایی که در ادوار مختلــف در قالب فرمت، 
دســتورالعمل، آیین نامه و بروکراسی سنگینی که در 
داخل مناطق آزاد و یک سری احکامی که اختیاراتش 
از مناطق آزاد گرفته شده و احکام دائمی ماده 65 توسعه 
اجرای کامل قانون مناطق آزاد به ویژه ماده های 27 و 13 
و موضوعی که مورد تاکید مقام معظم رهبری می باشد 
و همچنین ماده 11 سیاست های اقتصاد مقاومتی برای 
بحــث فناوری ها   و حتی واردات محصولات دانش 
بنیان از مرز سرزمینی مناطق آزاد موضوعاتی است که از 
معاونت ریاست جمهوری هم درخواست داشتیم و در 
این قضیه باید به موضوع ماده 11 بیشتر پرداخته شود.

عضو هیات مدیره سازمان منطقه آزاد کیش طرح 
های دانش بنیان، فناور که ارزش صادراتی داشته باشد 
و بتواند تراز تجاری مناطق را مثبت و  به جریان سرمایه 
گذاری در حوزه صنعت و موضوعات مربوط به صنایع 
در حوزه های دانش بنیان و فناور را هدایت کند اشاره 

کرد.
پورزادی در این ســمینار، تاکید کرد: در ســال 
گذشته پروژه های نیمه تمام کیش با دو مرحله اوراق 
صکوک و هدایت جریان بازار سرمایه به صورت نظام 

مند و درســت به چرخه فعالیت بازگردانده شــدند و 
پروژه های زیرساختی جزیره موفق بوده است.

پورزادی گفت :  امروز شــاهد آن هستیم که هم 
تکمیل پروژه هم پروژه های بزرگ کیش را داریم که تا 
پایان سال و برخی در اوایل سال آینده به اتمام خواهد 
رســید و هدایت صحیح آن، جریان ســرمایه و بازار 
سرمایه در پشتیبانی از ز یرساخت های جزیره کیش به 

عنوان یکی از مناطق آزاد ایفای نقش می کند.
وی اظهار داشــت: بحث معافیت های مالیاتی، 
ظرفیت ماده 10 و موضوع کاهش قیمت تمام شــده و 
مزیت رقابتی و تشــویق به صادرات و خلق بازارهای 
رقابتی همواره مورد دغدغه این مناطق بوده است و این 

مهم باید مورد توجه ویژه قرار گیرد.
گفتنی است در سمینار یک روزه الزمات توسعه 
مناطق آزاد در برنامه هفتم توســعه کشــورعلاوه بر 
مســئولین و مقامات محلی کیــش ، محمدرضا پور 
ابراهیمی رییس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی، حســین قربانزاده رییس سازمان خصوصی 
سازی کشــور ، ابوذر ســروش معاون نظارت بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی، صمد عزیز نژاد عضو هیئت 
مدیره بانک ملی، علی احمدی رییس کمیسیون مشترک 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، هادی احمدیان قائم 
مقام گروه آینده پویــا ، بابک نگاهداری رییس مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی حضور داشتند .

اقتصــاد کیش - رییس کمیســیون اقتصادی 
مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به ظرفیت های 
ارزشمند جزیره کیش این منطقه را به عنوان پایلوت 
ارائه خدمات پولی، بانکی و تشکیل مراکز تخصصی 

مالی در برنامه هفتم توسعه کشور پیشنهاد داد.
محمدرضــا پور ابراهیمی رییس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی در سمینار یک 
روزه الزامات توســعه مناطــق آزاد در برنامه هفتم 
توسعه کشور در سالن رازی مرکز همایش های بین 
المللی کیش ؛ هدف از برگزاری این ســمینار را هم 
اندیشــی در خصوص مباحث مرتبط با مناطق آزاد 
کشور و تدوین برنامه هفتم توسعه کشور عنوان کرد 
و گفت: برگزاری چنین نشست های ارزشمندی با 
رویکرد کارشناسی متناسب با واقعیت های میدانی 
کنونی کشور فرصت مغتنمی است که باید این مهم 

مورد استفاده بهینه قرار گیرد.
پور ابراهیمی بهره گیری از تجربیات سال های 
اخیر را ظرفیت مناســبی بــرای رفع نقاط ضعف و 
تقویت نقاط قوت مناطــق آزاد عنوان کرد و افزود: 
سیاســت گذاری و حکمرانی و همچنین عملیات 
اجرایــی دو موضوع مهم در حــوزه فعالان بخش 
خصوصی اســت. به گفته پور ابراهیمی با دسترسی 
به عملکرد مشــخص مناطق آزاد کشور و ارزیابی 
عملکردشان و بررســی بازخورد اجرای ضوابط و 
مقررات وضع شــده در ســال های اخیر نسبت به 

مناطق آزاد در این زمینه به ما کمک می کند.
وی در خصوص دسته بندی محورها و اهداف 
برنامه هفتم توسعه کشور، گفت: چند محور به عنوان 
ارزیابــی میدانی برگرفته از خروجی عملکرد ها مد 

نظر اســت و اولین نکته ای که باید در برنامه هفتم 
توسعه مناطق آزاد در نظر گرفته شود موضوع تفکیک 

نظام اقتصادی این مناطق از سرزمین اصلی است.
بــه گفته رییس کمیســیون اقتصادی مجلس 
شــورای اســلامی، نظام اقتصادی بایــد تعریف 
مشخص و جایگاه ویژه ای داشته باشد، عدم تفکیک 
این موضــوع در مناطق آزاد به عملکرد آنها مربوط 

می شود.
محمدرضا پور ابراهیمی با بیان این که در تمام 
دنیا نظام اقتصادی مناطق آزاد از سرزمین های اصلی 
کاملا متفاوت اســت، اظهار داشت: در مناطق آزاد 
باید بررسی کنیم که بر اساس این تفاوت ها عملکرد 
اجرایی به چه ســمتی رفته؛ آیا با تفاوت میان نظام 
اقتصادی سرزمین اصلی و مناطق آزاد شاهد رسیدن 

آنها به اهداف مد نظر بوده ایم.
پــور ابراهیمی در ســخنان خود تصریح کرد: 
عملکرد اجرایی ممکن است ایراداتی داشته باشد اما 
این موضوع نباید اصل ساختار مناطق آزاد را تحت 

تاثیر قرار دهد.
وی افــزود: در برنامه هفتم توســعه فارق از 
عملکرد ها باید یک بازنگری عمیق در ساختار نظام 
اقتصادی مرتبط با مناطق آزاد داشــته باشیم؛ این که 
هدفگذاری ها در مناطق آزاد بر اساس رویکرد های 
تخصصی جهت اســتفاده از ظرفیت آنها، متناسب 
بــا تعریف مناطق آزاد بوده اســت. محمدرضا پور 
ابراهیمی با اشــاره به این کــه هریک از مناطق آزاد 
برنامه راهبردی دارد و با توجه به موقعیت جغرافیایی 
خود با یک شناسنامه و هویت باید ماموریت های بلند 

مدت محوله و برنامه های مد نظر را اجرایی کنند.
پور ابراهیمی در بخش دیگری از سخنان خود 
به تدوین برنامه های مشخص به تفکیک مناطق آزاد 
کشــور که بتواند ماموریت هــای بلند مدت آنها را 
تحقق ببخشد اشاره داشت و گفت: کیش تنها منطقه 
ای اســت که بحث گردشــگری را به عنوان هدف 
اصلی دنبال می کند و برای توســعه نیازمند کارهای 

مطالعاتی و تحقیقاتی پیرامونی و داخلی است.
وی، بیان داشت: در برنامه هفتم باید متناسب با 
آمایــش ملی و ظرفیت های منطقه ای اقدامات لازم 

را در خصوص مناطق آزاد انجام دهیم.
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی با بیان این که نرخ رشد اقتصادی کشور طی 
ســال های گذشته وضعیت مطلوبی نداشته و یکی 
از شــاخص های مهم ارزیابی مناطق آزاد بررســی 

متغیرهایی است، بیان داشت: جذب سرمایه گذاری 
خارجی در مناطق آزاد یکی از نکات مهم و اساسی در 
حوزه ماموریت های مرتبط با افزایش رشد اقتصادی 
کشور می باشد و مناطق آزاد می توانند درگاه ورود 

جذب منابع سرمایه گذاری باشند.
محمدرضا پور ابراهیمــی رویکرد اصلی در 
برنامــه هفتم را اجتناب از ایجــاد مناطق آزاد بدون 
مزیت برای نظام اقتصادی کشــور برشمرد و افزود: 
توسعه کیفی مناطق آزاد موجود از توسعه کمی آنها 
مهم تر است که به عنوان یکی از محور های تدوین 

برنامه هفتم تصمیم گیری می شود.
به گفته پور ابراهیمی موضوع افزایش هدفمند 
معافیت ها در قوانین و مقررات از دیگر موضوعات 
مد نظر است که شامل اصلاح قوانین و زیرساخت 
های مناطق آزاد خواهد بود، هر آنچه به عنوان مشوق 
در فعالیت های اقتصادی مناطق آزاد مورد توجه قرار 
دهیم باید با رویکردی هدفمند و عملکردی اجرایی 

باشد که منجر به دستیابی به هدف شود.
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی راه اندازی بانــک های تخصصی با تغییر 
نگــرش و تفکیــک نظام اقتصادی مناطــق آزاد از 
ســرزمین اصلی را موجب رونق فعالیت های مالی 
بین المللی به ویژه بورس بین الملل و مرکز خدمات 

مالی عنوان کرد.
وی در پایان ســخنان خــود گفت: موضوع 
دیپماســی اقتصادی به عنوان حلقه مفقوده فعالیت 
های سیاســی ما یکی از موضوعات مهم در توسعه 
اســت که در ارتباط با فعالیت متقابل با طرف های 
خارجی بسیار ضروری بوده و باید به جد مورد توجه 
قرار گیرد، همچنین تقویت دیپلماســی اقتصادی 
بــرای بهره گیری از ظرفیت مناطق آزاد در مراودات 

منطقه ای می تواند موثر واقع شود.
محمدرضــا پــور ابراهیمی، خاطر نشــان 
کرد: ساماندهی معافیت های مالیاتی در مناطق آزاد، 
خارج کردن نقاط جمعیتی شــهری و روستایی "در 
مناطق آزاد موجــود و جدید"، موضوعات مربوط 
به شــفاف ســازی اطلاعات اقتصادی مناطق آزاد، 
اصلاح قواعد حکمرانی در مناطق آزاد، نحوه تامین 
مالــی در حوزه های مختلف مناطق آزاد محور های 
جمع بندی قوانین مناطق آزاد هستند که موجب رفع 
محدودیت های ناشی از اجرا نیز می شود، این قوانین 
در دستور کار کمسیون اقتصادی است و ارتباطی با 

برنامه هفتم ندارد. 

سمینار یک روزه با محوریت "دیپلماسی اقتصادی در مناطق آزاد، جهت گیری سرمایه گذاری، مقررات و قوانین، طرح های دانش بنیان 
و فناور، طرح های نیمه تمام و هدایت جریان سرمایه" برگزار شد.

اقتصاد کیــش - مجتبی رضاخواه 
نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به ســرمایه گذاری کشورهای جنوب 
حاشیه خلیج فارس و اقتصاد دیپلماسی، 
برای تبدیل کیش به هاب توسعه اقتصاد 
دیجیتال؛ مزیت هــای این منطقه مورد 

بررسی قرار می گیرد.
به گزارش اقتصــاد کیش، مجتبی 
رضاخــواه نماینــده مجلــس و عضو 
کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توســعه 
کشــور در ســمینار یک روزه الزامات 

توسعه مناطق آزاد در برنامه هفتم توسعه کشور که پنجشنبه گذشته  در سالن رازی 
مرکز همایش های بین المللی کیش برگزار شد؛ با طرح موضوع "تبدیل منطقه آزاد 
کیش به هاب توسعه اقتصاد دیجیتال" بر لزوم اهمیت بررسی مزیت های این منطقه 
تاکید کرد. به گفته رضا خواه با در نظر گرفتن اقتصاد دیپلماسی ضروری است به این 
امر مهم توجه داشت که در منطقه چه مزایایی وجود دارد و چه برنامه هایی برای 

برنامه هفتم توسعه کشور در راستای پیشرفت مناطق ارائه می شود.
وی خاطر نشــان کرد: از ابتدا قرار بود مناطق آزاد نقش اصلی در توســعه 
صادرات کشور ایفا کند و به مرور زمان بارگاه واردات شدند و در حال حاضر این 
دغدغه وجود دارد که آیا قرار است توسعه مناطق آزاد با توسعه واردات عجین و هم 
راستا شود و یا قرار است اقداماتی صورت گیرد که توسعه این مناطق باعث توسعه 
کشور شود. نماینده مجلس و عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه کشور با بیان 
این که پیش از کرونا سازمان ملل گزارشی در سال 2019 تهیه و در آن مقایسه ای 
بین متوسط رشد اقتصاد در دنیا با اقتصاد دیجیتال انجام داده بود، اظهار داشت:  در 
15 سال قبل نرخ رشد اقتصاد دیجیتال حدود 10 درصد و نرخ رشد متوسط اقتصاد 
در دنیا 2.5 درصد بوده اســت، یعنی به طور متوســط 4 برابر نرخ متوسط اقتصاد 
دیجیتال رشد کرده است. مجتبی رضاخواه در ادامه سخنان خود تصریح کرد: در 
حال حاضر کشورهای جنوب حاشیه خلیج فارس با استفاده از این مزیت در حال 
سرمایه گذاری هستند و در کشور ما این موضوع تنها در تهران متمرکز شده است.

رضا خواه خاطر نشان کرد: در ایران مزیت هایی وجود دارد که به جز تهران 
در جای دیگری برنامه ریزی نشده است و امیدواریم در برنامه هفتم؛ شاهد توسعه 

این منطقه باشیم.

اقتصاد کیش -رییس کمیســیون 
مشترک مجمع تشخیص مصلحت نظام 
رویکرد حاکم بر مناطــق آزاد را "مرکز 
محور" عنــوان کرد که ضرورت دارد به 

سمت "دریا محور" تغییر کند.
به گــزارش اقتصــاد  کیش، علی 
احمدی رییس کمیسیون مشترک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در سمینار یک 
روزه الزامات توسعه مناطق آزاد در برنامه 
هفتم توسعه کشور با بیان این که به جای 
توسعه کیفی به دنبال توسعه کمی هستیم 
که این مهم یکی از دلایل تاثیرات منفی بر مناطق آزاد است، گفت: منطقه آزاد دارای 
یک سری مزیت های بالقوه ای است که قصد داریم با ایجاد برخی زیرساخت ها 
این مزیت ها را به بالفعل تبدیل کنیم. به گفته احمدی بزرگترین مشکل در مناطق 
آزاد زیرساخت های حقوقی است که برخی آنها مانع دستیابی به اهداف می شود. 
وی با تاکید بر این مهم که در دنیا ایده های مطرح شده تبدیل به حرکت و اقدام می 
شود اما متاسفانه در کشور ما تبدیل به دستور العمل هایی می شود که اغلب اوقات 
ایده های اصلی را از بین می برد، اظهار داشت: تعداد 7 قانون در مناطق آزاد و بیش 
از 30 مقرره لازم الاجرا بدون مواد قانونی داریم. رییس کمیسیون مشترک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، بیان داشت: یکی از نکات کلیدی که در برنامه هفتم باید 
به آن توجه ویژه داشته باشیم تلقیح قوانین بر پایه مسائل اصلی مناطق آزاد یا بند 
11 اقتصاد مقاومتی است. احمدی افزود: در مزیت های بالفعل مناطق آزاد عناوین 
سرمایه گذاری فناوری و صادرات را می توان برشمرد که هرچه تنوع این اهداف 

بیشتر شود فاصله دستیابی به هدف های مناطق آزاد نیز بیشتر خواهد شد.
احمدی تصریح کرد: در سند الزامات تحقق سیاست های پولی که از سوی 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( ابلاغ شده است، باید دو اقدام تقنینی و اجرایی 
صورت گیرد؛ در مورد اول ســه نکته شناســایی قوانین مغایر برای تحقق هدف، 
اقدامات لازم برای نسخ قوانین مغایر و جلوگیری و خودداری از قوانین جدید مغایر 
با هدف مورد نظر قرار گرفته است. وی، افزود: در اقدام اجرایی نیز شناسایی موانع 
اجرای قانون، اقدامات لازم برای رفع آنها همچنین تامین منابع مالی و سایر الزاماتی 

که برای تحقق سیاست ها لازم است می تواند گام بعدی باشد.
رییس کمیسیون مشترک مجمع تشخیص مصلحت نظام، تاکید کرد: نیازمند 
یک مدیریت همگرایی در مناطق آزاد هستیم که "تعامل و تبادل" میان این مناطق 
همچنین "همگرایی اهداف مناطق آزاد و فعالیت هایی که در آنها انجام" می شود، 
دو موضوع مهم هستند. علی احمدی گفت: متاسفانه تناسبی میان ماموریت اصلی 
تعریف شده برای مناطق آزاد و فعالیت آنها وجود ندارد و در حال حاضر رویکرد 
حاکم بر مناطق آزاد "مرکز محور" اســت که ضرورت دارد به ســمت دریا محور 
تغییر کند. وی اظهار داشت: باید نسبتی میان مناطق آزاد مجاور دریا با توسعه فعالیت 
دریا برقرارکنیم که نیازمند بررسی قوانین و مقررات و استانداردهای بخش دریایی 
برای کمک به رونق مناطق آزاد می باشد.رییس کمیسیون مشترک مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با تاکید بر این که باید ســاختارها در راســتای توسعه مناطق آزاد و 
افزایش رقابت پذیری چابک سازی شود، افزود: زیرساختارهای لازم برای رونق 
مناطق آزاد ازجمله زیربناهای اقتصادی،حقوقی، امنیتی و نرم افزاری که می تواند 
زمینه ساز سرمایه گذاری بیشتر وتوسعه فعالیت های دریا محور شود نیاز به پیگیری 
دارد. علی احمدی، گفت: توسعه فعالیت های مناطق آزاد با استفاده از زیست بوم 
دریا، تعاملات و تجارت بین المللی دریایی،کسب فناوری های جدید، استفاده از 
واحد های دانش بنیان و فناور همچنین نقش مناطق آزاد در صادرات محصولات و 
خدمات فنی مهندسی دریایی، توجه به ترانزیت دریایی از طریق مسیر های جدید 
و تعاملات دو یا چند جانبه بین المللی با رویکرد دریا محور، تقسیم کار ملی و تعیین 
نقش هر منطقه آزاد در کشوراز دیگر موارد مطرح شده در این نشست عنوان کرد.

اقتصاد کیش - رئیس هیئت مدیره 
شورای هماهنگی فعالان اقتصادی مناطق 
آزاد ایران بزرگترین مانع و مشکل برای 
دســتیابی مناطق آزاد به اهدافش را عدم 
اجرای قوانین دانســت و بیان داشت: از 
قــوه مقننه گرفته تا قوه مجریه همه ترک 
فعل کرده اند و درخواســت ما این است 
که بندی در برنامه هفتم اضافه شــود و به 

قوانین ضمانت اجرا داده شود.
به گزارش خبرنگاراقتصاد کیش؛ 
سمینار یک روزه الزامات توسعه مناطق 

آزاد در برنامه هفتم توســعه کشــور با اولویت پیشرفت اقتصادی توام با عدالت با 
حضورمحمدرضا پورابراهیمی؛ رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
سعید پورزادی؛ سرپرست سازمان منطقه آزاد کیش و جمعی از فعالان اقتصادی در 

مرکز همایش های خلیج فارس جزیره کیش برگزار شد.
رحمان سادات نجفی؛ رئیس هیئت مدیره شورای هماهنگی فعالان اقتصادی 
مناطق آزاد و مدیرعامل جامعه بازاریان و بازرگانان کیش در این سمینار گفت: ما 
تقریبا امیدمان را برای بهبود اوضاع از دست داده ایم اما هر بار که این جلسات تشکیل 
می شود دوباره امیدوار می شویم تا شاید اتفاق خوبی بیفتد. وی افزود: برگزاری 
جلســاتی در این ســطح در قوای مجریه و مقننه را به فال نیک می گیریم و انشاالله 
مشکلات مناطق آزاد با تشکیل چنین جلساتی مرتفع شود. سادات نجفی با اشاره 
به اینکه مستقیما درباره بخشی از برنامه هفتم توسعه که مربوط به مناطق آزاد است 
صحبت می کنم و به حاشــیه ها نمی پردازم، منشاء آماری که پیرامون صادرات و 
واردات از مناطق آزاد در این نشست داده شد را اشتباه ارزیابی کرد و بدون ورود به 
جزییات آن گفت: ما تقاضایمان مشخص است و آن این است که شالوده ماده 65 
احکام دائمی و ماده 35 برنامه چهارم در برنامه هفتم توسعه حفظ شود . رئیس هیئت 
مدیره شورای هماهنگی فعالان اقتصادی مناطق آزاد بزرگترین مانع و مشکل برای 
دستیابی مناطق آزاد به اهدافش  را عدم اجرای قوانین دانست و بیان داشت: از قوه 
مقننه گرفته تا قوه مجریه همه ترک فعل دارند  و درخواست ما این است که بندی 
در برنامه هفتم اضافه شود و به قوانین ضمانت اجرا داده شود. یعنی اگر جایی قانونی 
توسط هر نهادی اجرا نشد قابل پیگیری از مراجع ذیصلاح باشد که به نظر می رسد 
این بند در برنامه هفتم بایستی گنجانده شود یا مواد و تبصره هایی که در برنامه ششم 
اضافه شــده و تناقض ایجاد کرده اســت مرتفع گردد که از جمله آن ها می توان به 
تبصره 26 برنامه ششم اشاره کرد و حتی مسئولان وزارت اقتصاد هم به این تناقض 
اذعان دارند و تبصره با مســئله مدیریت یکپارچه که همواره مورد تاکید می باشد  
کاملا در تناقض است .سادات نجفی در بخش دیگری از سخنان خود به ارتقای 
نقش محوری بخش خصوصی اشاره داشت و افزود:توجه به نقش محوری بخش 
خصوصی هم یکی از مواردی است که باید در برنامه هفتم بدان توجه کرد و لازم 
است تا بخش خصوصی نیز مورد مشورت قرار بگیرد و نماینده بخش خصوصی 
در زمانی که برای مناطق آزاد تصمیم سازی و تصمیم گیری می شود در کمیسیون 
ها و جلســات حضور داشته باشد. رئیس هیئت مدیره شورای هماهنگی فعالان 
اقتصادی مناطق آزاد گفت: علی رغم اینکه یازده سال است که شورای هماهنگی 
و همکاری فعالین اقتصادی در مناطق آزاد را ثبت و در حال فعالیت هستیم و بیش 
از 2000 مکاتبه با نهاد های مربوطه، مرکز پژوهش های مجلس، وزراء، مسئولین 
دبیر خانه و ... داشته ایم  هنوز نماینده ای برای حضور در کمیسیون ها نداریم.    

سادات نجفی از سه فرصت پیش رو برای حل و فصل مشکلات مناطق آزاد 
یاد کرد و گفت: اول، تدوین برنامه هفتم توســعه ، دوم اصلاح قانون مالیات های 
مستقیم و سوم، اصلاح قانون مناطق آزاد از جمله فرصت هایی است که می بایست 
با استفاده از آن ها مشکلات مناطق آزاد مرتفع شوند تا مناطق به اهداف عالیه ای 
که قانونگذار ترسیم کرده نزدیک و تحقق پیدا کند و قطعا در صورت تحقق به نفع 
اقتصاد ملی خواهد بود.  هم چنین برون سپاری واقعی در بخش های اجرایی مناطق 
آزاد از دیگر مســائل مطرح شــده توسط سادات نجفی بود. وی در این خصوص 
گفت: تمام گرفتاریهای ما در نوع  نگاه به بخش خصوصی   است ، در صورتیکه 
این برون ســپاریها اتفاق افتد مشــارکت حداکثری بخش های اقتصادی و بخش 
خصوصی اتفاق خواهد افتاد. وی در پایان سخنان خود در خصوص تجربه موفق 
کیش در ایجاد درآمد های پایدار در سازمان منطقه آزاد کیش که بعد از گذشت 3 
سال به سایر مناطق آزاد کشور تسری یافت نیز گفت  : با همت سازمان منطقه آزاد 
کیش  کمیته ای تشکیل شده که در آمدهای پایدار را می توانیم کاملا در چارچوب 
قانون برای منطقه احصاء کنیم و این در آمدها را به نحوی افزایش دهیم تا مناطق 
آزاد درگیر مواردی از جمله خام فروشی و زمین فروشی که حاشیه های زیادی را 

برای مناطق آزاد به دنبال دارد نباشند.
نماینده مجلس شورای اسلامی  مطرح کرد: 

بررسی مزیت های کیش برای تبدیل 
شدن به هاب توسعه اقتصاد دیجیتال

رییس کمیسیون مشترک مجمع تشخیص مصلحت نظام  :

نیازمند یک مدیریت همگرایی 
در مناطق آزاد هستیم 

سادات نجفی؛ رئیس هیئت مدیره شورای هماهنگی فعالان اقتصادی 

مناطق آزاد مطرح کرد:

لزوم گنجاندن »ضمانت اجرایی« عمل 
به قوانین در برنامه هفتم توسعه کشور

  امروز شــاهد آن هســتیم که هم تکمیــل پروژه هم پروژه هــای بزرگ کیش را 
داریــم کــه تا پایان ســال و برخی در اوایل ســال آینده به اتمام خواهد رســید 
و هدایــت صحیــح آن، جریــان ســرمایه و بازار ســرمایه در پشــتیبانی از 
زیرســاخت های جزیره کیش به عنوان یکی از مناطــق آزاد ایفای نقش می کند.

اقتصــاد کیش - مســیح اله صفا؛ 
عضوهیئت رئیسه مجمع ملی تشکل های 
گردشگری کشور گفت: به جایی رسیده 
ایم  که از سال 96 حدود 4 یا 5 مدیرعامل 
عــوض کرده ایم و هیچکــدام از آنها به 
فردای خود اطمینان نداشــتند تا پشت 
میزشان به اولویت پیشرفت اقتصادی توام 
با عدالت در مناطق آزاد حتی فکر کنند . 

به گــزارش خبرنگاراقتصاد کیش؛ 
مسیح اله صفا؛ عضوهیئت رئیسه مجمع 
ملی تشکل های گردشــگری کشور و 
رئیس هیئت مدیره جامعه هتلداران کیش در سمینار الزامات توسعه مناطق آزاد در 
برنامه هفتم توسعه کشور با بیان اینکه  تاکنون از این جلسات زیاد داشته ایم  و مطالب 
زیادی را گفته ایم  و شنیده ایم اما متاسفانه خروجی مثبت . مفیدی از آن ندیده ایم ، 
گفت: من یک دلمشغولی چندین و چند ساله دارم و آن این است که به نظر می رسد 
نگاه دولت و مجلس به سمت ارتقای صنعت گردشگری نیست و دولت و مجلس 
ارتقای این صنعت را به عنوان جایگزینی برای مواقعی که نمی توان از صنایع نفت 
و گاز استفاده کرد نمی دانند و  به آن بهای لازم را نمی دهد و متاسفانه این موضوع 
در عمل ثابت شده است. صفا افزود : ما کشوری چهار فصل هستیم و گردشگری 
که در پیست دیزین مشغول اسکی است سه ساعت بعد می تواند در کیش به دریا 

برود و آفتاب بگیرد! چه کسی تا به حال به این موضوع توجه کرده  است؟
وی در خصوص الزامات توسعه مناطق آزاد در برنامه هفتم توسعه با طرح این 
سوال که الزاماتی که در برنامه های چهارم، پنچم و ششم توسعه مطرح شده بود، 
چقدر اجرایی شده ؟ افزود : در تمام کشورهای دنیا دولت ها از مردم می خواهند تا 
قانون را رعایت کنند و ما اینجا از دولت می خواهیم تا قانون را رعایت کند! قانون 
چگونگی اداره مناطق آزاد یک قانون مترقی که بیســت و چند ســال پیش تدوین 
شده تا کنون تنها سی درصد آن اجرایی شده است و الان به جایی رسیده ایم  که از 
سال 96 حدود 4 یا 5 مدیر عامل عوض کرده ایم  و هیچکدام از آنها به فردای خود 
اطمینان نداشتند تا پشت میزشان به اولویت پیشرفت اقتصادی توام با عدالت در 
مناطق آزاد فکر کنند . عضوهیئت رئیسه مجمع ملی تشکل های گردشگری کشور 
گفت: ما ثبات مدیریتی نداشتیم که در مورد این قضایا حتی فرصت داشته باشند 
فکر کند! هتل سازی که فکر می کرد با 100 میلیارد می تواند هتل بسازد و امروز 
با هزار میلیارد هم نمی تواند بسازد و حداکثر وامی که تا به حال دریافت شده 40 
یا 50 میلیارد است چطور میتواندکار کنند .وی افزود:  بسیاری از هتل ها بعضا از 
دوازده تا هیجده ســال برای ســاخت معطل مانده اند و دلیل آن چیزی جز نوسان 
قیمت دلار از 2 هزار تومان تا چهل و اندی هزار تومان نیست! صفا با بیان ایکه هیچ 
صادراتی مثل صادرات گردشگری برای کشورسود آور نیست افزود: ما در کیش 
دریا، آفتاب و یکی از سه نقطه پر اکسیژن جهان را داریم . چرا رایزن های فرهنگی 
ما در کشورهای مختلف این داشته ها را معرفی نمی کنند که گردشگر با ارز وارد 
شود ؟ چرا بانکهای ما با بهره 25 درصد وام به هتل سازی می دهند ؟چند درصد 
و چــه تعــداد از متقاضیان با 13 درصد وام گرفته اند؟ وی خطاب به پورابراهیمی 
گفت: با 25 درصد نمی توان هتل ساخت سازنده چند سال باید بازپرداخت نمایند؟  
رئیس هیئت مدیره جامعه هتلداران کیش در پایان در خواست عاجل خود را ثبات 
مدیریتی در کیش و سایر مناطق آزاد کشور بیان کرد و گفت : مدیریت و مدیران 

باثبات هستند که می توانند به مشکلات و راه حل برون رفت از آن ها فکر کند.

صفا؛ رئیس جامعه هتلداران کیش 

تزلزل مدیریتی بلای جان مناطق 
آزاد است


